
בלבבי משכן אבנה
בס"ד

297 שלח תשפ"ג גליון  פרשה

עשו – עולם הזה. יעקב- עולם הבא.
התג ליעקב,  עשו  בין  ההבדל  חשורש 

שמביא  כפי  אמן,  היו במעי  כאשר  עוד  לה 
רש"י על הפסוק  'ויתרוצצו הבנים בקרבה'1, 
מריבין  ש'היו  מחמת  היתה  שההתרוצצות 
2 עשו נטל לחח ףבנחלת שני עולמות'. ולבסו
לקו את העולם הזה, ויעקב את העולם הבא.  

כשמבינים את דברי חז"ל כפשוטם, שיש 
כאן מחלוקת של 'בעלות' למי שייך כל עולם, 
היה  כיצד  היא:  כן השאלה המתבקשת  אם 

חמותר ליעקב אבינו לחיות בעולם הזה, ולהש
חתמש בו? ובפשטות התשובה היא, שלא הש

תמש בו, אלא לצורך מה שהיה מוכרח. אולם 
נתבונן בביאור עומקם של דברים. 

עשו – חיצוניות. יעקב- פנימיות.

כל עולם יש לו את ה'צורת התפיסה' שלו, 
'יעקב נטל לחלקו את העולם הבא', פירושו 
של דבר, שהוא בחר לחיות בתפיסת העולם 
הבא, עולם הפנימיות, אף שגופו בעולם הזה. 
מה שאין כן עשו, הוא נטל לחלקו את צורת 

ה'תפיסה' החיצונית של העולם הזה.

1  בראשית כה, כב.
2  אליהו זוטא י"ט: "כשהיו יעקב ועשו במעי 
אמן, אמר לו יעקב לעשו – עשו אחי, שניים אנחנו 

העולם  לפנינו,  יש  עולמות  ושני  הינו,  מרוב  לאב 

אכילה  בו  יש  הזה  העולם  הבא.  והעולם  הזה 

בנים  ולהוליד  אשה  לשאת  ומתן,  משא  ושתיה, 

ובנות, אבל העולם הבא אינו בכלל המידות הללו. 

רצונך טול אתה עולם הזה ואני אטול עולם הבא? 

ויעקב  הזה,  העולם  בחלקו  עשו  נטל  באותה שעה 

נטל עולם הבא".

רוחניות או גשמיות תשס”ט יסודות החינוך תשפ"ג 

התכלית - 'להיטיב' 
לפעמים אני אומר לילדיי בבית: "תבינו, הנשמה ירדה מהשמים עד הארץ. עכשיו, אני 
וכי אני אטריח את הקב"ה מהשמים עד הארץ שיביא נשמה, כדי שלא   – מוליד אתכם 
ישעמם לי?! אתם יודעים כמה עבודה זה לגדל ילדים? יש אדם שיותר נפשו חשקה בתורה 
כמו בן עזאי... כשאתם נמצאים בבית, מה המציאות שאתם נמצאים בבית? אני נמצא כאן, 
וזו עבודה שכל הבריאה כולה לא נבראה אלא 'להיטיב לבריותיו' )כדברי חז"ל המובאים 
בדעת תבונות(. אז אני כעת בתור אבא, מה אני חש שיש לי כאן בבית? נשמות שהקב"ה 
אשר  'למען  הרוחנית,  החיות  של  חלק  עוד  לי  ויש  'להיטיב'.  היא  שלי  שהעבודה  שלח, 
יצווה את בניו ואת בני ביתו אחריו ושמרו את דרך ה' לעשות צדקה ומשפט'; אבל הבסיס 
הראשון – בשביל מה אני יושב כאן? כל מה שנברא זה כדי להיטיב. כלשון נפש החיים 
בהקדמה הידועה: 'כי זה כל האדם, לא נברא אלא להועיל לאחריני'. בשביל זה אני נמצא 

כאן! ובשביל זה גם אתה וגם את נמצאים כאן! מאותה סיבה". 
כשהקב"ה נתן לי ילדים, למה אני יושב עכשיו בבית, כדי לגדל אתכם, שלא יהיה לי 
רעש בבית? החלטתי הרי להביא נשמה לעולם: כמה נסיונות, כמה קשיים, כמה התמודדות 

– וכל זה בשביל שלא ישעמם לי בבית?! היתכן?!
בשבילם.  מי?  כאן בשביל  נמצאים  לילדים שההורים  ברור  שיהיה  צריך  ראשון  דבר 
אני גם אומר להם במאמר המוסגר: "אתם מצידכם יש לכם כיבוד אב ואם, אתם צריכים 
להיות כאן בשביל לעזור לי, אבל אני מצידי, בשביל מה אני נמצא כאן בבית הזה? בשביל 
להיטיב לכם. זו המטרה שהקב"ה שם אותי כאן, הוא הביא אתכם לכאן, הכל גזרת עליון 

שיש כאן ילדים עכשיו, בשביל לקבל את אותה הטבה! הם לא שלי!".

הילדים לא 'שלי' ולא 'בשבילי' 
אני ב"ה בלי עין הרע חיתנתי שלושה ילדים, עכשיו חיתנתי את הבת האחרונה, הבנים 
מצד אחד הם יותר קשורים לאבא, מצד שני הם פחות בבית אלא בישיבות, אבל הבת 
ב"ה נמצאת בבית. כשהיא התחתנה שאלו אותי: לא קשה לך להיפרד ממנה? עכשיו הגיע 
מישהו אחר ותופס את מקומך, יש כאן חתן חדש, היא עכשיו קשורה יותר אליו? ובכן, אם 
היא נולדה בשבילי וחיה עד היום בשבילי, אז באמת יש לי בעיה; אבל אני הייתי 'שומר' לזמן 
מסוים, אבל אני לא יכול להרגיש הרגשה שכל הנשמות האלו נולדו בשבילי, והם יושבים 
כאן בשבילי, והכל בשבילי! אני עשיתי את חלקי, מכאן ואילך שימשיכו את החלק שלהם. 
להרבה בני אדם מאוד קשה לשמוע את זה. הוא מרגיש שזה המשפחה שלו, השבט 
שלו! זה הכל שלו! אם זה הכל שלו – אז גם הילדים מרגישים שהכל שלך. הם לא מרגישים 
שזה בשבילם, אלא הם מרגישים שבעצם יש כאן הורים שבוודאי נותנים ומעניקים, אבל 

הכל באיזה מהלך? סביב עצמו, רוצה את הילדים לעצמו. 
אבל בעומק: אברהם אבינו מידת החסד, עיקר נסיונו נסיון העקדה, "קח נא את בנך 
יחידך אשר אהבת והעלהו לעולה", הקב"ה אומר לו: קח את הבן, ומה תעשה איתו? תחזיר 
אותו בבקשה אלי. ממי מבקשים את זה? מאדם שכל העבודה שלו כולה חסד, כולו צדקה! 
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מה העומק שמונח כאן בניסיון העקדה, שזה השרשה לכל בני ישראל 
לכל הדורות כולם? אתה מגדל ילדים לא בשביל עצמך! כשהקב"ה 
מבקש?  הוא  מה  ממך,  מבקש  וכשהוא  למטה,  נשארים  הם  רוצה 
"והעלהו לעולה" – תחזיר אותו בחזרה. ב"ה שהקב"ה לא מבקש מכל 
אחד, זה קשה; אבל האם האדם מרגיש, כשהוא יושב בבית שהילדים 
הם 'בשבילו' או ש'כולו לילדים'? נדגיש שוב, מצידם יש כיבוד אב 
 – בהסתכלותם  והאם  האב  אבל  להורים.  לדאוג  צריכים  הם  ואם, 

בשביל מה הם נמצאים כאן? להיטיב לבריותיו! 
אם הילדים מרגישים באמת את מה שנאמר עכשיו, שהאב והאם 
יושבים כאן מתוך להיטיב לבריותיו? אז הם מרגישים שכל מה שיש 

בעצם לאב והאם בצורת הבית מה עניינו? להיטיב איתם. 
אני נוסע בדרך כלל בקיץ, לנופש עם הילדים. וכדרכו של עולם, 
יש אחד שרוצה ללכת לשם, ויש אחד שרוצה ללכת לשם... אני אומר 
להם: 'תראו, אם הנופש היה בשבילי – לא הייתי הולך לא לזה ולא 
לזה! עכשיו זה רק בשבילכם. ואם כן, בואו נדון, יש חלק שרוצים כך 
ויש שרוצים כך, אז השנה נעשה כך ובשנה הבאה נעשה אחרת'... 

שישמעו את הצליל: "בשביל מי זה? בשבילכם!! 
אמרתי להם: 'אני לא צריך את הנופש הזה, אילו זה היה תלוי בי, 
הייתי הולך למקום של שקט, הכל רגוע אין כלום"... ומה הם רוצים? 
רעש... אני גם צריך את הנופש, אבל נופש בסגנון שונה לגמרי... אז 
עכשיו אז אומרים לי: "אז אתה לא נהנה אבא"? לפעמים אני אומר 
להם: 'קצת, סוף כל סוף יוצאים קצת... אך לפעמים אני אומר להם, 
ש'אני נהנה בזה שאני נותן להם'; מי אמר שאני צריך ליהנות מהנופש 

עצמו? אפשר ליהנות מזה שנותנים לאחרים! 
זה צורת חיים נכונה שהאדם צריך לחיות בה, שבעצם הוא רואה 
את כל המציאות שהקב"ה נתן לו בנים, מה זה 'בנים'? א. זה 'פיקדון 
לרוחניות'! "יצווה את בניו ואת בני ביתו אחריו, ושמרו את דרך ה' 

לעשות צדקה ומשפט". ב. והחלק הנוסף מהו? להיטיב לבריותיו! 
אני חושב על זה הרבה פעמים: אם אין ציווי של ה' להוליד ילדים, 
ואין את הסוגיא של גמילות חסדים, האם רק כדי שיהיה כאן מישהו 
לו  יהיה  שלא  כדי  טורח  האדם  הרבה  כ"כ  בבית,  לי  ישעמם  ולא 
משעמם?! בשביל זה הוא צריך לפרנס בני אדם עשרים שנה ויותר, 
ואחרי זה מביאים נכדים וקונים להם וכו'?! יש אנשים שיגידו שכן! 
אני חושב שיש גם אנשים שחושבים שלא; יותר קל לי להתמודד עם 

השעמום בשיטות יותר קלות...אז למה אתם עובדים כ"כ הרבה? 
המבט הפשוט שצריך להיות: הילדים שיש לנו כאן, זה 'להיטיב 

לבריותיו'! 
הרב מבריסק אמר, שכשהוא נותן לילדים, זהו חסד של אמת, 
על  להתפרץ  יכולים  ההורים  לפעמים  לגמול...  מצפה  אינו  שהרי 
הילדים לומר להם: 'ככה עשיתי לך, וככה אתה מחזיר לי'?? אמר 
כולו  גמול!  לשום  לכלום',  ממכם  מצפה  לא  'אני  מבריסק:  הרב 

הטבה! זה המבט הנכון.
]כמה להיטיב ואיך? כל אחד לפי כוחותיו. אדם כמובן צריך גם 
לשייר לעצמו, שיהיו לו חיים רגועים ושלווים, הוא לא יכול לתת את 

הכל. כמו שבצדקה נאמר 'המבזבז אל יבזבז יותר מחומש'[. 
וגם מרגישים  אותם,  גם מבינים  כשהילדים מרגישים שההורים 

אותם  אוהב  ואני  לבריותיו,  להיטיב  הוא  המהלך  כל  וגם  אותם, 
בפרטות, טבע האב והאם לאהוב את בניהם, כך בעצם אנחנו נמצאים 
במהלך רגוע הרבה יותר. אני יכול לפעמים לומר לילדיי בבית, 'אם 
משהו עשיתי שלא כשורה – זה יכול לנבוע או מחוסר שיקול הדעת, 
זה בדיוק כפי  על  אני מתחרט  או מהרגל החיים,  או מטרדת הלב, 
יתכן שלא  לא  הך!  היינו  אם בטעות שכחתי לברך'.  שאני מתחרט 
יהיו טעויות, אך כיוון הדברים צריך שיהיה ברור: אני אבין אתכם – 
ותשתדלו להבין אותי, אני ארגיש אתכם – ותשתדלו להרגיש אותי. 
ואני נמצא כאן בשבילכם, כי בשביל זה הקב"ה שם אותי כאן, שאני 

ייטיב לבריותיו.
זהו הבסיס, לפני דרכי החינוך בפועל! אלו היסודות של החינוך. 
הרבה  יש  ונעימות,  ושלווה  רוגע  הוא  הכל  של  הבסיס  הזו,  בצורה 
 אתגרים בחיים וקשיים, אבל הבסיס של החיים הוא מציאות של רוגע. 

שנשאלו בסוף השיעור
שאלה: איך לעבוד על 'להרגיש' את הילדים?

יש טבע אהבה פשוט
כשראובן מרגיש את שמעון, צריך שיהיה לו 'אהבת ישראל', ואז הוא 
ירגיש אותו כתוצאה ממה שהוא אוהב אותו; ]או כי הוא מרחם עליו ולכן 
הוא מרגישו[. אבל בין אב לבן, ובין אם לבתה וכדומה, הרי יש טבע אהבה 

פשוט! והוא בהכרח מוליד קשר נפשי. 
הטבע נעלם מחמת הטרדות

לפעמים אדם טרוד בחיים שלו, אז גם האהבה הזו הולכת ונעלמת. לא 
שהיא לא קיימת, רק שהיא מכוסה. אבל אם האדם רגיל תמיד לדבר על 
ולבטא אותה, לאט לאט הרגש שלו פעיל באופן חי בפועל. אם  האהבה 
באמת האהבה פועלת – הוא ירגיש אותם! אם מישהו שאתה מאוד אוהב 
כואב לו, אתה תרגיש כאב. אז למה האדם לא מרגיש בילדים? כי האהבה 

הולכת ונעלמת. 
העבודה לבטא את האהבה, וכך לגלותה 

אבל אם אדם מבטא את האהבה וחוזר ומבטא אותה, ואומר זאת, ולא 
רק בדיבורים – זה גם בנתינה ובנשיקה וכו', הילדים יכולים לשבת בשולחן 
שבת בבית, פתאום אני רואה שמישהו צמא – אז אלך ואביא לו מים. למה? 
כי אני רוצה שיהיה לך טוב, לכן הבאתי לך מים! ]וכי אני אשב על כסא 
ואגיד 'כיבוד אב' – 'תביאו לי' 'תביאו לי'?[ אם הילד מרגיש שקמת להביא 
גם ההרגשה  וממילא  – האהבה שלך תתעורר,  לו מים בלי שהוא ביקש 

תתעורר, אין בזה צל של ספק! 
ההכרח לפנות זמן, להיות עם הילדים

כל  החיים  טרודים,  מאוד  שאנו  גדולה  מאוד  בעיה  יש  לפעמים  רק 
אחד עם טרדותיו שהקב"ה נתן לו, אם זה גידול המשפחה עצמה ואם זה 
וכו', כל אחד בעניינו – אז צריך  הפרנסה או השלום בית, הרבצת תורה 
לקחת זמן של רוגע, זמן של משפחה, זה זמן שכל אבא נורמלי צריך שיהיה 

לפחות חצי שעה ביום בבית בזמן שהילדים רובם בבית וערים. 
לפני כמה שנים הייתי בארה"ב, אז הבעל הבית ביקש לדבר. הוא אמר 
לי: צורת חיי היתה שאני יוצא ביום ראשון בבוקר במטוס, וחוזר בחמישי 
בלילה, כל השבוע בעסקיי, ואני 'אבא של שבת' כפשוטו... הוא לא 
צעיר, והוא אומר לי: כל החיים שלי נהרסו! אין משפחה, אין כלום. 
לא מדובר על מישהו שנוסע לפעמים, אלא כל חייו היו בכזו צורה, 

יום ראשון בבוקר מטוס, סופ"ש מגיע לבית. 
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עשו ויעקב, שבתוך כל נפש 

שלימדונו  הגדול  היסוד  את  לדעת  עלינו 
חרבותינו, שהתורה היא נצחית, וכל אדם שמו

זכר בתורה, הן רשע, והן צדיק, צריך לראות 
כיצד התורה לא רק מספרת לנו עליהם, אלא 
הפנימית  מהותם  כיצד  אותנו  ללמד  באה 

קיימת בתוכנו.  

יש  אדם  כל  בקרבה',  הבנים  'ויתרוצצו 
הסותרים:  הכוחות  שני  את  נפשו  בפנימיות 
כח של יעקב, וכח של עשו, והם מתרוצצים 
עם  הזה,  בעולם  לחיות  האם  ביניהם,  ורבים 
תפיסת החיצוניות של עולם הזה, או בתפיסת 

עולם הבא. 

 – בנפש האדם  עולמות  שני  על  המריבה 
היא מריבה על הרצון הפנימי, 'מה הוא רוצה', 
האם הוא רוצה 'עולם הזה' בעיקר, וגם עולם 
הבא... הוא שהוא רוצה עולם הבא, אבל גם 
הוא  האם  טפל;  ומה  עיקר  מה  הזה.  עולם 
ליצלן,  או רחמנא  יעקב'  של  'חלקו  בבחינת 
כמו  מתנהג  שאדם  להיות  יכול  השני.  לצד 
את  כביכול  מקיים  היה  חוץ  שכלפי  עשיו, 
'עולם  אצלו  אין   – פנים  כלפי  אבל  המצוות, 
הבא'. ולא רק שלעתיד אין לו עולם הבא, הוא 

חי כאן בלי תפיסה של עולם הבא. 

חיי עולם הבא – בעולם הזה
ואת לבב  את לבבך  ה'  ל'ומל  שזכה  מי 
חיי  חי  – הוא  זרעך', ערלת הלב שבו הסרה 
לתורה,  לרוחניות,  תשוקה  חיי  הבא,  עולם 
למצוות, לבורא ית"ש. אבל מי שערלת הלב 
שלו לא הוסרה, אז תפיסת החיים שלו, היא 
חיי עולם הזה. יכול להיות שהוא לומד תורה, 
יכול להיות שהוא ישתדל לקיים מצוות, אבל 
תשוקת לבבו ורצונו הפנימי להיכן הוא נוטה, 

איפה הוא?...

קלקול הדור - חיצוניות
האדם  עבודת  נקודת  את  להבין  צריך 
שאומרים  כמו  הרי   בפרט.  ובדורנו  בכלל, 
דור  אין לך  חז"ל3מיום שחרב בית המקדש, 
עיקר  ומה  מחברתו.  מרובה  קללתו  שאין 
נעשה  הוא  ודור  דור  שכל  הקללה?  תוקף 
יותר ויותר חיצוני, עד הדור האחרון – החיצוני 
שהכל נעשה  הוא,  הקלקול  עומק  שבכולם. 

3  חגיגה ט ע"ב.

כמעט!  שיעור  בלי  עד  חיצוניות,  ויותר  יותר 
עוד   – עוד דור  ודור,  זהו קללה של כל דור 

חיצוניות, וכך עד דור האחרון.

מכיוון שאנחנו נמצאים בדור שהחיצוניות 
חתובעת עוד ועוד, קיימים יראים שמנסים לע

צור בעוד נקודת חיצוניות שמתפשטת, ובעוד 
מצליח!  לא  שזה  רואים  ואנחנו  וכו';  נקודה 

מדוע? 

ב' סוגי המלחמה
מל סוגי  שני  להיות  שיכול  להבין  חצריך 

חמות: 

חיכול להיות סוג אחד של מלחמה, שנלח
מים בתוך החיצוניות – מה כן ומה לא. אולם 

חעל אף שבוודאי מוכרחים לסוג זה של מלח
מה, צריכים לדעת שאי אפשר להתקיים רק 
עליה. אדם שילחם רק במלחמה זו – הוא לא 
יכול להצליח. אולם הסוג השני של המלחמה, 

הוא: 'מלחמה להיות פנימי'. 

המלחמה הפנימית - על עצם כך שזה 
הנידון...  

ה'מלחמה להיות פנימי', נובעת מהתביעה 
בנפש, לא רק לעסוק בכל פרט שמתעורר, 
כנידון בפני עצמו, האם  זה אסור או מותר, או 
שיש בזה גדר של 'לפנים משורת הדין'. אלא 
התביעה היא: 'איך הגענו למצב, שבכלל אנו 

נמצאים בתוך הנידון הזה'? 

מרקוביץ  צבי  ר'  הגאון  עם  מעשה  היה 
ששומרי  מקום  לא  גן,  ברמת  ]היה רב  ז"ל, 

חתורה ומצוות רבים גרים שם...[ אחד מן הש
בתות רצו לפתוח שם איזה משחק של כדור 
רגל רחמנא ליצלן... אחד מן ה'פשרנים' הגיע, 
]שר"ל הוא גם היה תלמיד חכם...[, והתחיל 
יש  כאן במשחק, האם  כל פרט שיש  לנתח 
בכדור,  אין  טלטול  איסור  לא:  או  איסור  בו 
הוצאה מרשות לרשות – עשו עירוב מהודר... 
חשבונות על גבי חשבונות, איך לפתור את כל 
איסור  יהיה  שלא  בשביל  בהלכה,  השאלות 

במה שיעשו. 

אמר לו ר' צבי מרקוביץ: הכל נכון, אבל 
חהכל לא נכון כאן. אם באנו לדון על החיצו

ניות, אז יכול להיות שיפתור את כל השאלות 
של שבת, ]יכול להיות, מסתבר שגם את זה 

חהוא לא יצליח[, אבל עצם כך שיש כאלו מו

זו התביעה; התביעה היא למה חיים  שגים – 
באותו עולם, ולא נמצאים בעולם אחר. 

מותר  מה  תקנות:  הרבה  לעשות  אפשר 
ללבוש ומה אסור, איזה אורך ואיזה רוחב וכו', 
מקום  מאותו  השאלות?  באים  מהיכן  אבל 
שחיים חיצוניות, ומכיון שחיים חיצוניות – אז 
השאלה היא האם זה מותר או אסור; אם היו 
היו  אם  כאלו שאלות.  היו  לא  פנימיות  חיים 

חחיים 'פנימיות', הסגנון של השאלות היה לג
מרי שונה. 

הנידון והמלחמה – כיצד לשנות את 
ה'נידון' וה'מלחמה'  

צריכה  היתה  והמלחמה  הנידון  נקודת 
להיות, בין 'אשר עבדו לאשר לא עבדו' כמו 
שאומרים חז"ל – 'בין מי ששונה פרקו מאה 
פעמים'4,  ואחד  מאה  פרקו  לשונה  פעמים 
כלומר:  עבדו',  כ'לא  אותו  מגדירים  שחז"ל 
]כאותו  ופנימית!  היא דקה  ה'עבדות'  נקודת 

ההבדל הדק, בין מאה למאה ואחד[. 

כמו שאומרים חז"ל שעשיו היה שואל את 
יצחק איך מעשרים את התבן ואת המלח, זה 
'לא  בהלכה,  להן תשובה  יש  שודאי  שאלות 
'איך'  זו גם תשובה... אם שואלים  מעשרים' 

ח– אז ]התשובה היא[ לא, אבל הסוג של השא
לות באים מ'איש ציד איש שדה', איש שחי 
של  לאהלה  מגיע  שהוא  ואפילו  בחיצוניות, 
תורה, אבל השאלות שלו הן שאלות של איש 

שנמ אדם  של  שאלות  הן  שדה;  ואיש  חציד 
בחוץ, שגם כשהוא נכנס לבית המדרש  צא 
ושואל שאלות, השאלות שלו מעידות שהוא 

בא מבחוץ ולא מבפנים.

בכלל  היו  לא  קודמים  שבדורות  דברים 
'שאלה', היום הם מגיעים כשאלה. למה? כי 
אין לך דור שאין לך קללתו מרובה מחברתו; 
בנוסף  לכן,  חיצוניות.  ועוד  חיצוניות  עוד  זה 
שנבין  להיות  חייב  החיצוניות,  על  למלחמה 

חמהי עיקר המלחמה, בנוסף למלחמה החיצו
נית, חייבים שיהיה ברור, שיהיה קול תביעה 
פנימית בנפש כל אחד ואחד 'להיות פנימי'...

4  סוטה מ"ח ע"א.

דרשות 051 רוחניות או גשמיות תשס"ט



פרשת השבוע פרשת שלח "שלח לך אנשים ויתורו את ארץ כנען" אני איני 
מצווה אותך אם רצונך שלח כמו שאומר רש"י, יש דברי חז"ל "כדעתך" מ"ר 
שולח יב' מרגלים לא"י. א"י כמו שאומרים חז"ל. גבוהה מכל הארצות כולם. 
עש"כ נקרא עליה לא"י גבוה מכל הארצות כולם. וכל עליה ועליה שאדם עולה 
בה יש בו נסיון לשון נס להתנוסס. דבר הגבוה הנמצא למעלה. כל עליה חובקת 
בתוכה מציאות של נסיון. וא"כ עצם המציאות להכנס לא"י שהיא דייקא עליה 
לא"י כמו שנתבאר, בהכרח שיש בה נסיון. נסיון של כניסה לא"י. וכשם שהיה 
ניסיון בדור המדבר במרגלים בכניסה לא"י. כך כסדר כל פעם שבאים להכנס 

לא"י, לחיות בתוך א"י, יש מציאות של נסיון.  ...

גם באחרית הימים אם היו זוכים אז כל כנסת ישראל היו חוזרים לא"י זכו 
על ענני שמיא  אבל כשלא זכו כמו שמבואר בדברי רבותינו אז חלק מכנ"י חזרו 
מכח גירוש של האומות, שגירשו את ישראל חלקם ומכח כך חזרו לא"י. ועי"כ 
הכניסה לא"י היא לא לדעתך באופן של דעת משה באופן של דעת "אלוקים 
עשה את האדם ישר" אלא כמו שאומר הגר"א כידוע כמו שהאריך ר' אלחנן 
וסרמן שעומק האחרית של הגלות היא תהיה בהנהגת ראשי הערב רב והם הם 
אלה שהביאו כביכול את בנ"י אל א"י עוד פעם. אבל מאותו מקום של העשרה 
מרגלים של "במדבר הזה ימותו פגריכם" מאותו מקום כביכול חוזרים לא"י 
בדעתו דנחש בדעתו של ערב רב, נחש עקלתון היפך האורח מישר. והכניסה 
לא"י מכוחם ועל ידם, ודאי שבפנימיות זה השגחת ה' ית', שמשגיח על הכל 
במעמקים של "עיני ה' אלוקיך בה מראשית שנה ועד אחרית שנה" מניע את 

חאותה תנועה אבל היא באיתכסיא שמתלבש עליה לדעתך ערב רב דעת דק
לקול מביאים את בנ"י לא"י והם אלו המתראים בהנהגה כמנהיגים את סוד 

קודש את עמ"י אבל הם מנהיגים אותו באופן של דעת דקלקול.

יש נסיון  כפי שהתבאר השתא  א"י  יש נסיון גדול של  בא"י  וכשנמצאים 
לחיות בא"י בצד העליון בטעם העליון של א"י לחיות במדרגה של ראש לחיות 
של  שלימות  ובדעת"  בתבונה  בחוכמה  אותו  "ואמלא  קדושה  של  במדרגה 
הארת המוחין שמתגלים בא"י ויש את הניסיון של הצד השני שבעיקר מתגלה 
מכח מה שהוזכר קודם לכן ועי"כ נעשה עוד ועוד דעת השכלה של חיצוניות 
כל מי שיש לו עין מעט רואה את סדר הדברים הם הם אלו שהחזירו כביכול 
עוד פעם  והם אלה שמניעים את הכל  הגדול  לא"י לפחות בחלקם  בנ"י  את 
להשכלה לדעת דערב רב עד שמטביעים את כל הספינה כולה בדעת בערב 
רב מי שאין לו עין בוחנת רואה את דברים בפרטוטם רואה זאת כצורך פרנסה 
אבל מי שיש לו עין אמתית רואה מבין ברור זה הנהגה שלימה שכולה לדעתו 
של נחש לנחש עקלתון אותו נסיון שהיה בפרשת שלח בכניסה לא"י מעיקרא 
זה לא מתראה כמובן שנמצאים  אותו נסיון.  עומד עוד פעם בדרא בתראה 
במדבר יש מרגלים יש את משה ששולח אבל הפנים המעמקים של הדבר הוא 

הינו הך ממש.

אחרת  רוח  של  להדבק במדרגה  אפשר  אז  הנסיון  עומק  את  כשמבינים 
שלוחים  נשארו  הם  עמם  היתה  אחרת  רוח  יען  וכלב.  יהושע  של  עמו  היתה 
יפונה  בן  ימוש מתוך האהל מחובר למ"ר כלב  נון נער לא  בן  יהושע  דמשה 
מתדבק באבות הקדושים משתטח בחברון מקושרים לשורשם יש כאן שתי 
עומקים יהושע מקושר למשה שורש תורה, כלב מקושר לקומת כנ"י באבות  
משתטח על קברי אבות. אבל בין כך ובין כך זה חיבור לשורשים העמוקים של 
שורשם של נשמות ישראל. החיבור הזה יען רוח אחרת היתה עמם הם התחברו 

לרוח שנמצאת בא"י ל"אוירה דא"י מחכים" לא לדעת דנחש לא לדעת עקלתון 
לא לאופן הזה של הצטרפות ליושבי הארץ לשבעה האומות שהיו קודם לכם 
בא"י נהיה ככל הגויים בית ישראל אלא "והבדיל אתכם מן האומות כי היא 

חוכמתכם ובנתכם לעיני העמים" בזה נבדלים בעיקר עמ"י משאר האומות.

התולדות של זה הם בפועל שהאומות נצטוו בשבע מצוות, ישראל נצטוו 
חוכמתכם  של  תולדה  זה  בנ"י  שנצטוו  מצוות  התרי"ג  אבל  מצוות.  בתרי"ג 

חובנתכם זה תרי"ג מצוות מהארה של תורה "כי היא חוכמתכם ובינתכם לעי
ני העמים" עד כמה שאנו מדבקים את עצמינו בחוכמה ובינה "ואמלא אותו 
של  מוחין  של  הקדושה במעמקים  התורה  בחלקי  בתבונה ובדעת"  בחוכמה 
קדושה בזה אנו נבדלים ממציאות האומות אבל ח"ו אם האדם מצרף את עצמו 
למהלכי הדעת דערב רב בהשכלה החודרת לתוך כרם בית ישראל ומשווה את 
עצמו לדעתם בהלבשה של פרנסה, אבל הוא חודר פנימה חודר, חודר עמוק, 
עמוק, עמוק  עי"כ המקרא שהוזכר כי היא חוכמתכם ובינתכם לעיני העמים 
שבזה אבדיל אתכם מן האומות כבר נעשה מטושטש ואז וגם "בני הענק ראינו 
שם" הם רואים את הנשיאים שכשנעשים מצורפים לאומות העולם כשנעשים 
מצורפים לדעתם של אומות העולם אז כי אתם המעט מכל האומות. האומות 
האלו  כשדברים  שם"  ראינו  ענק  "בני  בגודל  הם רב  הם רב בכמות  העולם 
נהירים ובהירים ומבינים את עומק הנסיון הנמצא השתא באחרונה עומק הנסיון 

חשנמצא השתא באחרונה זה לחיות חיי דעת דקדושה והבדלות מוחלטת מהד
עת דקלקול הנמצאת סביבותינו ובתוכנו.

אבל לעתיד אומרים חז"ל כידוע והיא מקרא "תורה חדשה מאיתי תצא" 
זהו הכח של גלוי של הגאולה השלימה שתהיה במהרה בימינו משיח צדקינו 
תורה  לאותו  להגיע  יזכה  מי  לים מכסים"  כמים  ה'  ו"מלאה הארץ דעה את 
חדשה? מי יזכה להגיע לאותו דעה של "מלאה הארץ דעה את ה' כמים לים 
מכסים"?  מי שהדעה שלו תישאר נקיה תישאר טהורה מי שהדעה שלו לא 
תצטרף לחוכמה של אומות העולם שבוקעת לדעת דערב רב שחודרת למקום 

חהדעת שבמוח שבאדם וגוזלת את נשמתו, מי שיעמיד חומה בצורה מסך המב
דיל גמור בין החוכמה שנמצאת בחוץ וחודרת פנימה. והוא ימלא את מחשבתו 
אך ורק, אך ורק בחוכמתו של תורה הקדושה, אך ורק במחשבת התורה, אך 
ורק ברצונך להכיר את בוראך, ובזה הוא  ורק במחשבת הנהגת הבורא, אך 
מתבונן עמל ויגע מתוך עמל התורה המוח שלו ישאר צרוף ונקי בחוכמתו של 
תורה על גבי אותו חוכמתו ויעשה כלי ל"תורה חדשה מאיתי תצא" ל "מלאה 
הארץ דעה את ה' כמים לים מכסים" אבל אם הכלי של האדם נעשה בדעה 
הרוח עכורה אז באה הרוח ועקרתו אין לזה קיום איך יאיר בו האור דלעתיד 

לבוא שכולו מוחין בלעתיד לבוא?

יה"ר שיבנה ביהמ"ק במהרה בימינו ותן חלקינו בתורתך שאנו מבקשים 
בכל יום כמה פעמים. ע"מ שהבקשה תהיה באמת באופן הנכון והאמתי צריך 
ברור להבדל באופן המוחלט מכל השפעת החוכמה שעוטפת מכל הצדדים 
מכל האיצטלות שקיימים. להישאר נקי להישאר טהור להישאר קדוש להישאר 
דבוק בעומק חוכמה של התורה הקדושה שהיא היא גלוי חכמתו ית' שמו. והוא 
ורצונו אחד, הוא וחוכמתו אחד. כמו שמבואר בדברי רבותינו ומבואר בנפש 
ית'  ית' שמו דבקים בו  החיים עי"כ שמדבקים באופן שלם בחוכמת הבורא 

שמו, וזה יעשה הכלי הארה דלתתא לגלוי תורה חדשה מאיתי 
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